
MEMORANDUL COMITATULUI SEVERIN DIN ANUL 1874 

Documentul1 de o reală valoare istorică şi politică a fost conceput 
şi tipărit în anul 1874 de Alesandru Banovits, pretor al comitatului 
Severin, cu menirea de a fi adus la cunoştinţă forurilor politice şi 
administrative austro-ungare, ca urmare a măsurilor luate de acestea 
de desfiinţare a vechii organizări administrative a confiniului militar 
bănăţean.2 

In esenţă, memoriul în tot cuprinsul său, cu argumente de ordin 
geografic, istoric, politic şi administrativ pledează împotriva proiectu
lui de lege ce urmărea alipirea fostului comitat Severin la noua admi
nistraţie a comitatului Caraş. 

În partea introductivă a memorandului se arătau motivele care au 
determinat guvernul să treacă la modificările administrativ-teritoriale-, 
argumente care apoi sînt combătute de autor cu date de necontestat 
în celelalte capitole ale lucrării. 

Guvernul aducea drept motive de desfiinţare a comitatului Severin, 
următoarele: extinderea prea mare a unor municipii, lipsa legăturilor 
cercurilor pretoriale cu reşedinţa municipiului datorită inexistenţei 
unor drumuri de acces, reşedinţa municipiilor nu ar coincide cu sediile 
tribunalelor regeşti şi a comandamentelor militare, teritoriale munici
piilor fiind mici şi cu o populaţie numeroasă, aceasta ar atrage după 
sine impozite peste posibilităţile de acoperire a cheltuielilor administra
ţiei, confiniul militar trebuia să fie introdus în „federaţiunea cetăţe
nească „de stat". 4 

Autorul memorandului arăta apoi inconvenientele propuse de gu
vern în viitoarea organizare, subliniind faptul că existau doar interese 
ale unor municipii ce nu coincid cu ale altora cu care urmează să se 

1 Documentul avea titlul. Memorandul comitatului Severin, compus din în
demnul dizolvării lui exprese în proiectul de lege referitor la arondarea munici
piil<Yr, respectiv a împreunării lui cu cele 8 cercuri pretoriale din nordul comi
tatului Caraş, sub numirea „comitatul Caraş" cu reşedinţa la Lugoj de Alesandru 
Banovits protonotar al comitatului Severin şi primit de reprezentanţa comitatensă 
în 23 martie, iar de cea a municipiului Caransebeş în 30 martie 1874, fără an 
(tn c0J1Jtinuare vom folosi Memorandul comitatului Severin ... ). 

2 Trecerea teritoriului confiniar demilitarizat sub administraţia civilă a fost 
reglementată prin rescriptul regal din 9 iunie 1872 la 1 noiembrie acelaşi an 
s-au desfiinţat toate autorităţile regimentare care au fost înlocuite cu comisiile 
de provincializare. Reprezentanţa regimentară se menţinea doar în circumscrip
tia regimentelor împădurite cu atribuţii precizate în legea din 8 iunie 1871 ce pre
vedea drepturile de servitute ale grănicerilor. Vezi pe larg, A. Marchescu, Grăni
cerii bănăţeni şi Comunitatea de Avere (Contribuţii isttYrice şi juridice), Caran
sebeş, 1941, p. 311-312. 

3 Memorandul comitatului Severin ... , p. 1-3. 
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unească. La o analiză temeinică a datelor clin memoriu se ajunge la 
concluzia că nu se cîştiga nimic dintr-o eventuală alipire la comitatul 
Caraş, aşa cum se preconiza, ci ar rezulta noi neajunsuri. Intre argu
mentele folosite, autorul sublinia că populaţia comitatului Severin -
fără Caransebeş - era grupată în 104 CGmune, numărînd 101759 sufle
te şi un teritoriu de 69 I/4 mile, din care pămînt de arătură - 44978 
iugăre, livezi - 61451 iugăre, p::imădi - 18053 iugăre, vii - 802 iu
găre, munţi cu păşune - 420000 iugăre, izlaz şi părţi de pădure -
83300 iugăre, un total deci de 625584 iugăre.3 Se preciza apoi aşezarea 
geografică deosebită a comitatului Severin, subliniind importanţa fixării 
sediului comitatului cit mai aproape ele confiniu şi de ultima pretură -
sediu ce nu putea fi decît în oraşul Caransebeş, avînd în vedere însăşi 
condiţiile economico-geografice deosebit de favorabile. Localizarea co
mitatului Severin între munţii centrali şi munţii mărginaţi ai Transil
vaniei şi României, pe de o parte, iar pe de altă parte între muntele 
Semenic din care izvorăsc în direcţii opuse rîurile Timiş şi Nera, la 
care se adaugă şi cele 6 văi principale (văile: Almăjului, Dunării, Crai
nei, Timişului, Valea Bistrei, şi Valea Ruscăi) erau elemente de care 
să se ţină seama în viitoarea organizare administrativă.5 

Referitor la căile de: comunicaţii, se arată în memoriu - că co
mitatul Severin are trei căi importante de legătură cu comitatul Caraş, 
iar după proiectul lie lege propus vor rămîne doar două. 6 Se argumenta 
importanţa oraşului Caransebeş ca reşedinţă de comitat nu numai pen
tru existenţa căilor de acces din toate direcţiile regiunii, dar şi pentru 
faptul că aici urma să se facă joncţiunea căilor ferate Caransebeş
Orşova şi Caransebeş-Haţeg - aceasta ducînd la înviorarea comer
ţului ca urmare a bogăţiilor naturale din această zonă (cărbune, mar
mură, var, pietre de marmură).; Argumente importante sînt aduse în 
favoarea menţinerii în continuare a comitatului Severin şi atunci cîncl 
se analizează serviciul de poştă şi telegraf - oraşul cu cele mai bune 
condiţii fiind Caransebeşul, unde cele trei linii telegrafice fac joncţiu
nea şi permite o legătură optimă cu celelalte comitate.8 Sînt relevate 
apoi aspectele de ordin economic ce au repercursiuni şi pe plan politic 
ce decurg din viitoarea organizare a comitatului ce urma a fi creat. 
Se precizează că municipiul Caransebeş putea să-şi achite obligaţiile, 
pe lîngă contribuţia de 225.000 Fl. pentru a fi virilist în reprezentanţa 
comitatensă se cerea o contribuţie minimă de 53 Fl. şi 40 cr., la contri
buţia duplicată va fi însă de 106 Fl., 80 cr„ în vreme ce în comitatul 
Caraş suma se ridica doar la 83,51 Fl, deci contribuţia comitatului 
Severin deşi are o populaţie mai puţin numeroasă decît a comitatului 
Caraş este mai mare decît a acestuia.9 La aceste argumente de ordin 
general-administrativ, autorul memoriului reliefează şi unele interese 
speciale, între care necesitatea existenţei în continuare a comitatului 
Severin, ca unitate administrativă de sine stătătoare şi ca urmare a 

4 Ibidem, p. 5. 
s Ibidem, p. 6. 
B Ibidem, p. 7. 
7 Ibidem, p. 10. 
a Ibidem, p. 12-13. 
9 Ibidem, p. 14--15. 
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întinderilor mari de păduri, a modului de exploatare a acestora, a1c1 
existînd de multă vreme o instituţie specializată în administrarea fon
dului forestier, Tot aici se mai găsea şi un edificiu gimnazial şi alte 
două clase a căror valoare se ridică la 65.000 Fl, la care se mai adăugau 
sumele depuse de comune - 30.000 Fl, fondul confiniar şcolar şi de 
educaţie - 223.000 Fl, fondul şcolar 33.118 Fl, în total deci contribu
ţia depusă de comitatul Severin depăşea un milion FJ1°. Acest memoriu, 
deşi nu este în totalitate sistematic conceput, totuşi a avut un puternic 
ecou - datele şi argumentele cuprinse în el au fost folosite (parţial) 
de către deputaţii români în mai multe dezbateri în parlamentul ma
ghiar, mai ales în lupta pentru obţinerea de drepturi politice pentru 
populaţia românească din fostul confiniu militar bănăţean. Astfel discu
ţiile asupra proiectului de lege privind provincializarea confiniului mi
litar au început în parlamentul maghiar la 11 iunie 1873. în interpe
larea sa, Partenie Cosma a arătat că pentru a discuta provincializarea 
propusă era necesară întocmirea unei hărţi, iar pentru o analiză la 
obiect, dacă este sau nu oportună împărţirea confiniului în cinci părţi, 
cerea ca deputaţii graniţei să fie admişi în parlament conform legii de 
la 184811 , ca singurii cunoscători ai realităţilor de aici. Vii discuţii a 
stîrnit în dietă proiectul de rezoluţie prezentat de deputatul sîrb Mihai 
Polit şi semnat de ceilalţi deputaţi ai graniţei (T. Doda, V. Babeş, L. 
Costiei), ce cuprindea în cele 11 puncte ale sale cererile juste ale 
populaţiei din fostul confiniu militart2• Apoi în şedinţa din 12 iulie 
1874. Vincenţiu Babeş, în numele alegătorilor din fosta graniţă, arăta 

că „în părţile Caranseteşului cei 6400 alegători au fost conscrişi din
tre cei numai cu 6 iugăre, presupunîndu-se că adăugîndu-se din pă
şunea ce o au în comun se depăşesc 8 iugăre. Dar dacă se precizează 
că sînt numai 8 sau 10 iugăre, atunci cercul Caransebeş cu 99000 sufle
te - dar cu puţin pămînt cultivabil va avea alegători foarte puţini, 
ceea ce nu este în interesul guvernuluit3• Bazat pe datele memoriului, 
în şedinţa din 1 august 1874, Vincenţiu Babeş arăta între altele că, 
conform legii recente, pădurile din fosta graniţă bănăţeană vor fi îm
părţite în două părţi egale, între stat şi comune. In acest scop, arăta 
\"orbitorul, au funcţionat timp de doi ani, două comisii locale şi una 
centrală la Timişoara, care nu au ţinut seama de legea potrivit căreia 
la împărţirea pădurilor trebuia să fie luat în considerare apropierea 
comunelor de păduri, ci dimpotrivă, în ultimul timp au fost vîndute 
păduri mari din apropierea comunelor - locuitorii fiind astfel frustaţi 
de dreptul prevăzut în lege14. La 24 aprilie 1875, V. Babeş ridica din 
nou această problemă într-un proiect de rezoluţie în care erau cuprinse 
doleanţele populaţiei din fostul confiniu militar, cuprinse în memoriul 
acesteia din 11 mai 1874, doleanţe ce nu fuseseră rezolvate nici în anul 
1875 1G. De altfel problema pădurilor din fosta graniţă bănăţeană ne-

10 Ibidem, p. 16. 
11 T. V. Păcăţian, Cartea de Aur, voi. VI, Sibiu, 1910, p. 225-226. 
12 Ibidem, p. 316-320. 
ia Ibidem, p. 367. 
1< Ibidem, p. 429. 
15 Ibidem, p. 475. 
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fiind rezolvată, va determina pe V. Babeş, ca în şedinţa dietei din 21 
mai 1875 să o ridice din nout6. 

Cu toate intervenţiile făcute în şedinţele parlamentare de către de
putaţii români, cu toate că memoriile au avut un ecou deosebit în 
monarhia austro-ungară, cu toate că au avut adeziunea populaţiei din 
fostul confiniu militar, noua organizare administrativă realizată nu a 
ţinut seama de doleanţele juste ale populaţiei, aceasta rămînînd în con
tinuare sub dominaţia claselor exploatatoare germane şi maghiare ce 
aveau rol preponderent în aparatul administrativ al comitatului. 

PETRU BONA 

DAS MEMORANDUM DES SEVERINER KOMITATS AUS DEM JAHRE 1874 

(Zusammenfassung) 

Das Memorium des Severiner Komitats von 1874 wiedersetzte sich mit Be
weisen, die vom geographischen, geschichtlichen, politischen und administrativen 
Standpunkte ausgehen, dem Gesetzprojekt welches die Angliederung des frilheren 
Severiner Komitats an die neue Administration des Karascher Komitats vorsah. 

Die im Memorium vorhandenen Daten, u.nd ihre Beniitzung duroh die rumăni
sohen Vertreter im ungarischen Parlament, brachten clas Verlangen der rumănischen 
Bevolkerung au.s diesem Gebietsteil des habsburgischen Imperiums vor die Offent
lichkeit. 

u Ibidem, p. 490--491. 
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